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Uddannelses- og Forskningsudvalget 

Folketinget 

Christiansborg 

1240 København K 

I brev af 4. november 2024 har udvalget efter ønske fra Katrine Robsøe (RV) stil-

let mig følgende spørgsmål: 

UFU alm. del spm. 31 

 

Vil ministeren redegøre for den nuværende fordeling af erhvervsakademiernes op-

tag på hhv. fulde professionsbachelor-, top up- og erhvervsakademiuddannelser? 

Ministeren bedes ydermere redegøre for det fremtidige optag på hhv. EA- og PB-

uddannelser på erhvervsakademierne, som regeringen har forudsat hhv. med eller 

uden initiativerne i regeringsudspillet ”Forberedt på fremtiden VI: Professions- og 

erhvervsrettede videregående uddannelser til fremtiden” fra oktober 2024. 

Svar 

 

Data fra Uddannelses- og Forskningsministeriets datavarehus viser, at tilgangen til 

erhvervsakademi- og professionsbacheloruddannelser på erhvervsakademierne i 

2023 var på hhv. 7.500 og 2.233, jf. tabel 1.  

 

Tabel 1 

Tilgang til erhvervsakademi- og professionsbacheloruddannelser på erhvervsakademierne, 

2019-2023 

  2019 2020 2021 2022 2023 

Erhvervsakademiuddannelser 8.317 8.914 8.716 7.399 7.500 

Professionsbacheloruddannelser 1.722 1.973 2.278 2.081 2.233 

Kilde: Uddannelses- og Forskningsministeriets datavarehus. 

 

Dimittender fra erhvervsakademiuddannelser har i dag mulighed for at videreud-

danne sig på en top-up-uddannelse på professionsbachelorniveau. I 2023 var til-

gangen til top-up-uddannelser på erhvervsakademierne på 1.982, jf. tabel 2. 
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Tabel 2 

Tilgang til top-up-uddannelser på erhvervsakademierne, 2019-2023 

  2019 2020 2021 2022 2023 

Top-up-uddannelser 2.526 2.435 2.343 1.991 1.982 

 

Kilde: Uddannelses- og Forskningsministeriets datavarehus. 

 

Der er i regeringens udspil – med udfasningen af top-up-uddannelserne og om-

lægningen af 15-20 pct. af erhvervsakademiuddannelsespladser til professionsba-

cheloruddannelsespladser – lagt beregningsmæssigt til grund, at lidt flere vil opnå 

erhvervsakademiniveau og lidt færre professionsbachelorniveau på erhvervsaka-

demierne sammenlignet med i dag.  

 

Omlægningen af 15-20 pct. erhvervsakademiuddannelsespladser til professions-

bacheloruddannelsespladser afspejler bl.a., at det med reformudspillet bereg-

ningsmæssigt er lagt til grund, at omkring halvdelen af dem, der i dag videreud-

danner sig på en top-up-uddannelse inden for to år, fremover i stedet vil starte på 

en treårig, erhvervsrettet professionsbacheloruddannelse, mens omkring halvde-

len fremover fortsat vil starte på en erhvervsakademiuddannelse med mulighed for 

at videreuddanne sig på en etårig overbygningsuddannelse to år efter dimission. 

Skøn over fremtidige elevstrømme er generelt forbundet med usikkerhed.  

 

Efter omlægningen af 15-20 pct. af erhvervsakademiuddannelsespladserne på er-

hvervsakademierne vil der fortsat være en væsentlig margin op til loftet på 50 pct. 

af uddannelsespladserne. Ønsker erhvervsakademier og professionshøjskoler i 

fremtiden at oprette nye erhvervsrettede professionsbacheloruddannelsesudbud, 

skal relevansen af nye uddannelser og nye udbud af eksisterende uddannelser 

vurderes efter samme proces som i dag. Der vil således være mulighed for, at en 

eventuel ændret efterspørgsel fra arbejdsmarkedet løbende kan føre til tilpasnin-

ger af uddannelsesudbud på erhvervsakademierne.  

 

 

Med venlig hilsen 

 

 

Christina Egelund 


	I brev af 4. november 2024 har udvalget efter ønske fra Katrine Robsøe (RV) stillet mig følgende spørgsmål:
	UFU alm. del spm. 31
	Svar


